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تولید بیش از یک میلیون تن شلتوک 
برنج در گیلان

رئیس س��ازمان جه��اد کش��اورزی گیلان از 
برداشت حدود صددرصدی برنج شالیزارهای این 
استان خبر داد و گفت: امسال یک میلیون و 100 
هزار تن ش��لتوک برنج در گیلان برداش��ت شده 
اس��ت.  علیرضا شعبان نژاد در گفت وگو با فارس، 
با اش��اره به وضعیت برداشت شالیزارهای استان، 
 اظهار کرد: از 238 هزار هکتار شالیزار گیلان حدود 
100 درصد برداشت شده و تنها مقدار ناچیزی باقی 
مانده که در حال برداشت برنج هستند. وی با ابراز 
رضایت از وضعیت کاشت، داشت و برداشت برنج 
در گیلان، گفت: با وجود خشکسالی، سال زراعی 
خوبی را پشت س��ر گذاشتیم که حاصل همت، 
تلاش و همکاری مس��ؤولان مربوط و کشاورزان 
بوده است.  وی از کاهش برداشت شلتوک در این 
استان خبر داد و افزود: امسال به دلیل خشکسالی 
یک میلی��ون و 100 ه��زار ت��ن ش��لتوک برنج 
 برداشت شده که نسبت به برداشت یک میلیون و 
160 هزار تن شلتوک برنج سال گذشته، کاهش 
داریم.  وی با تصریح اینکه امس��ال برنج بس��یار 
باکیفیت در گیلان تولید شده است، خاطرنشان 

کرد: برنج گیلان طرفداران زیادی دارد.

50  هزار واحد مسکن استان تهران 
افتتاح شد

به گزارش روابط عمومی  ش��هرداری شهریار، 
به نق��ل از پورتال خبری فرمانداری شهرس��تان 
شهریار، با حضور احمد اصغری مهرآبادی، قائم مقام 
وزیر راه وشهرسازی، کریمی معاون فنی و عمرانی 
اس��تانداری تهران، ناج��ی فرماندار شهرس��تان 
شهریار، گروس��ی نماینده مردم شهریار، قدس و 
م��لارد در مجلس، معاون��ان فرماندار، ائمه جمعه 
شهرستان شهریار و جمعی از مردم و مسؤولان در 
 مسکن مهر آاس پ شهرستان شهریار طی مراسمی 
 1320 واحد مسکن مهر در سایت نمونه  آاس پ از 
٥0 هزار واحد مسکن مهری که قرار است در استان 
تهران امروز افتتاح شود، تحویل متقاضیان شد. در 
این مراس��م ضمن ارائه کلید واحد مسکن مهر به 
یک زوج جوان به صورت نمادین توسط مهرآبادی، 
قائم مقام وزارت راه وشهرسازی در مسکن مهر،کلنگ 
یک مدرسه، مس��جد، پارک تندرس��تی و مرکز 
درمان��ی با هزینه ای بالغ بر 31 میلی��ارد ریال در 

سایت مسکن مهر آاس پ به زمین زده شد. 

بوشهرگیلان
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تقدیر وزیر بهداشت از پزشک 
متخصص بوشهری

رتبه سوم بورد تخصصی کشور را یک پزشک 
بوش��هری کسب کرد. س��کینه افراخته، پزشک 
بوش��هری در آزمون بورد تخصصی کشور ضمن 
کسب رتبه سوم کشوری از سوی وزیر بهداشت و 
درمان مورد تقدیر قرار گرفت. به گزارش فارس، 
دکتر سکینه افراخته، پزشک بوشهری در آزمون 
دانشنامه تخصصی بیماری های داخلی موفق شد 
رتبه سوم کشور را از آن خود کند.  براساس این 
گزارش، دکتر س��کینه افراخته )اهل شهرستان 
جم( در آزمون دانش��نامه )ب��ورد( تخصصی در 
ش��هریور ماه امس��ال و در رقابت با پزشکانی از 
دانشگاه های علوم پزشکی همه استان ها به رتبه 
سوم کشور دست یافت. وی تنها بوشهری ای بود 
که در آزمون امسال موفق به کسب رتبه شد. در 
مراسمی که به همین مناسبت در دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهش��تی تهران برگزار شد، دکتر 
قاضی زاده  هاشمی، وزیر بهداشت با اهدای لوحی 

از این پزشک بوشهری تقدیر کرد. 

مردم در تکمیل پروژه های شهری 
قم سهیم هستند

رئیس کمیس��یون ام��ور زیربنایی ش��ورای 
اسلامی شهر قم گفت: مردم در تکمیل پروژه های 
شهری سهیم هستند و باید در این زمینه همکاری 
لازم را با مدیریت شهری داشته باشند. مصطفی 
سعادت طلب دیروز در گفت وگو با فارس با اشاره 
به میزان پیش��رفت پروژه های مختلف ش��هری 
اظهار کرد: باید برنامه ریزی و مدیریت در زمینه 
روند پروژه های شهری صورت گیرد تا مشکلی در 
این زمینه به وجود نیاید. وی خاطرنش��ان کرد: 
مس��ائل اقتصادی روی میزان پیشرفت پروژه ها 
تاثیرگذار اس��ت و نباید این مساله نادیده گرفته 
شود. وی با اش��اره به کاهش ساخت وساز گفت: 
کاهش ساخت وساز سبب شده تعداد صدور پروانه 
کاه��ش پیدا کند و این امر در میزان پیش��رفت 
پروژه ه��ای ش��هری و درآم��د ش��هرداری تاثیر 
گذاشته است. وی خاطرنشان کرد: پروژه هایی که 
در سطح شهر انجام می شود، براساس برنامه ریزی 
پیشین در دستور کار قرار گرفته است و مدیریت 
منابع در آنها انجام شده، بنابراین تعدد پروژه ها در 
کندی پیشرفت پروژه ها بی تاثیر است زیرا با برنامه 

خاصی دنبال شده است. 

قم

ادامه از صفحه اول
پس از ش��کل گیری وب 
 یک یا نخستین شبکه جهانی فضای مجازی که تقریبا 
3 دهه پیش رخ داد، بسیاری از محتواها و اطلاعات 
مکتوب موج��ود در جهان حقیقی برای س��هولت 
دسترسی، اش��تراک، طبقه بندی و بررسی، تبدیل 
ب��ه محتواهای دیجیتالی ش��د. در ای��ن چارچوب 
فعالیت های رسانه ای - تبلیغاتی نیز دچار تحولاتی 
ش��گرف ش��د و اس��لوب های نوین روزنامه نگاری، 
خبررسانی، ارتباطات و... ظهور یافت. این در حالی 
بود که سال ها بعد جامعه مجازی کشورمان بر بستر 

»وب یک« متولد شد.
در حال حاضر که »وب  2« به ش��کلی همه گیر 
فض��ای مجازی ایران و جهان را در برگرفته، جامعه 
س��ایبری و کاربران ایرانی فضای مجازی همچنان 
چن��د گام عقب تر قرار دارن��د و تنها مصرف کننده 
محتواها، نرم افزارها و شبکه های اجتماعی این وب 
هس��تند. نکته قابل تامل اینکه کنش��گران ایرانی 
فضای مج��ازی، از بزرگ ترین جوامع مصرف کننده 
در وب 2 ب��ه ش��مار می آیند. بنا ب��ر برخی آمارها، 
ایرانی ها از بزرگ ترین مشترکان پیام رسان های تلفن 
 همراه همچون وایبر، واتس آپ، تلگرام و... در جهان 

به شمار می روند.
اس��تفاده گس��ترده ایرانی ها از پیام رس��ان های 
تلف��ن همراه و پی��ش از آن ش��بکه های اجتماعی 
نظیر فیس��بوک، توئیتر و اینستاگرام غالبا بدون در 
نظر گرفتن کارکردهای سیاسی، امنیتی، اطلاعاتی 
و حتی اقتصادی آن ب��رای طراحان و گردانندگان 
شبکه های یادش��ده صورت می گیرد. این در حالی 

اس��ت که بهره جویی کاربران فضای مجازی حتی 
از موتورهای جس��ت وجو نیز برکنار از کارکردهای 

یادشده نیست.
انفع��ال جامعه مجازی م��ا در براب��ر روندهای 
حاکم ب��ر فض��ای جهان��ی س��ایبر در حالی طی 
س��ال های اخی��ر تداوم داش��ته ک��ه صاحبنظران 
عن��وان  تح��ت  ن��و  عرص��ه ای  گش��ایش   از 
»وب 3« س��خن می گویند؛ ش��بکه جهانی ای که 
در آن کنت��رل قاعده س��ازان و س��امان دهندگان و 
نیز کن��ش کاربران ب��ه صورت هوش��مند و حتی 
س��ه بعدی صورت می گیرد و در آن فضای مجازی 
ارزش و اعتب��اری هم رده فضای حقیقی در زندگی 
انس��انی می یابد. با توجه به آنچه گفته شد، اهمیت 
زم��ان در عرصه فناوری اطلاعات و ارتباطات، امری 
غیرقابل انکار است. از سوی دیگر باید گفت جهان 
امروز جهان ارتباطات و اطلاعات به ش��مار می رود. 
در برابر هزینه های بالایی که نهادها و سازمان های 
دولتی و غیردولتی غربی متحمل می شوند تا هر روز 
محتواها، نرم افزارها، امکانات و خدمات تازه و ویژه ای 
را به کاربران جهانی به بهایی بسیار پایین تر از بهای 
واقعی آن ارائه کنند، اطلاعاتی طبقه بندی ش��ده و 
بسیار باارزش ذخیره می کنند که سودآوری خاص 

خود را در زمینه های گوناگون دارد.
کس��ب اطلاعات به بهای گسترش فضا و ایجاد 
ام��کان ارتباطات برای کاربران فضای مجازی امری 
اس��ت که حتی در میان دولت ها و دیگر واحدهای 
فروملی و فراملی در غرب، رقابتی جدی را برانگیخته 
است. این در حالی است که توان کنشگری فناورانه 
جامعه مج��ازی ای��ران همچنان محدود اس��ت و 

ظرفیت ه��ای موجود در این زمینه، دس��ت نخورده 
باقی مانده است. آنچه مشخص است اینکه پرکردن 
فاصله ف��راوان موج��ود در این زمینه ب��ا توجه به 
حرکت شتابنده فناوری های اطلاعاتی و ارتباطاتی 
با دشواری های فراوانی روبه رو است. از این رو خروج 
از وضعیت انفعالی به وضعیت کنشگری فعال نیازمند 

راهبردها و دستورالعمل های غیرمتعارف است. 
در وضعیت��ی که رقابت های س��ایبری در حال 
جایگزینی هماوردی های امنیتی و حتی نظامی در 
دنیای واقعی است، توان ناهمتراز جامعه مجازی ما با 
گردانندگان جهانی فضای سایبر تنها راهکار پیش  رو 
را معطوف به رقابتی نامتقارن در این عرصه می سازد.
البت��ه این به معن��ای از پا نشس��تن در زمینه 
دستیابی به فناوری های نوین اطلاعاتی و ارتباطاتی 
نیست اما در فضای موجود ایجاد محتواهای کاربردی 
و هدفمند بر مبنای داش��ته های مربوط به فرهنگ 
بومی، س��رمایه های غنی معنایی اسلامی- ایرانی و 
ظرفیت های جغرافیای فکری کشور برای مخاطب 
ق��رار دادن کارب��ران داخلی و خارجی نخس��تین 

ضرورت هایی است که باید در دستورکار قرار گیرد.
در مراحل بعدی حتی می توان به سمت طراحی 
و فعال س��ازی ش��بکه های اجتماع��ی، موتورهای 
جست وجو، بازی های آنلاین و نیز انواع نرم افزارهای 
کارب��ردی فضای مج��ازی حرکت ک��رد و از نقش 
مصرف کننده به تولیدکننده خدمات سایبری تبدیل 
شد. در عرصه تبلیغاتی و خبررسانی فضای مجازی 
نی��ز می طلبد ک��ه از تازه تری��ن تجربه های جهانی 
بهره جویی و بر مبنای ظرفیت های داخلی الگوهایی 

تازه در این زمینه فراهم و عرضه شود.

نگاه امروز

فضای مجازی و فرصت های حقیقی در حال گذار

شهریار

در حال��ی 3 ه��زار و 800 پ��روژه 
نیمه تمام در اس��تان کرمان وجود دارد 
که می ت��وان از پروژه فاضلاب به عنوان 
پیرتری��ن این پروژه ها نام ب��رد.  بنا به 
این گ��زارش، یک��ی از سیاس��ت های 
دول��ت یازدهم تقویت بخش خصوصی 
و به کارگی��ری توان این بخش فعال در 
تکمیل پروژه هایی اس��ت ک��ه همواره 
نیمه تم��ام مانده اند. مس��ؤولان تأکید 
دارن��د بای��د کمیته ه��ای برنامه ریزی 
طرح ه��ای  شهرس��تان ها  توس��عه  و 
نیمه تم��ام را در اولویت ق��رار داده و از 
پروژه های جدید خ��ودداری  تعری��ف 
کنند.  به گفته اس��تاندار کرمان، حدود 
3 ه��زار و 800 ط��رح نیمه تم��ام در 
این اس��تان وجود دارد و این در حالی 
اس��ت که در سال گذش��ته 23 درصد 
پروژه ه��ای نیمه تمام کرم��ان تکمیل 

شده اس��ت. اگر به بخشی از پروژه های نیمه تمام 
این اس��تان نگریسته شود خواهیم دید که بیشتر 
این پروژه ها به خاطر کمبود منابع و اعتباربخشی 
لازم نتوانسته اند در زمان مقرر به سرانجام برسند. 
به طور مث��ال پروژه ت��الار مرک��زی کرمان یکی 
از ای��ن پروژه هاس��ت. مدیرکل فرهنگ و ارش��اد 
اسلامی سابق اس��تان کرمان در گفت وگو با مهر 
درب��اره این پروژه می گوید: تالار مرکزی کرمان از 
پیشرفت ۹0 درصدی برخوردار بوده و در تلاشیم 
تا پایان سال جاری این پروژه را به اتمام برسانیم. 
فرشید فلاح درباره چرایی تأخیر در اجرای پروژه 
به وضعیت اقتصادی در س��ال ۹2 اشاره می کند 
و می افزاید: این ش��رایط باعث شد پیمانکاران از 
ادامه پروژه باز بمانند و این اتفاق برای بسیاری از 
پروژه های عمرانی از جمله تالار مرکزی کرمان رخ 
داد.  مدیرکل سابق فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
کرمان تنها مش��کل بر س��ر راه این پروژه را عدم 
تخصیص اعتبار می داند. علاوه بر این پروژه، پروژه 
فاضلاب ش��هری کرمان که از سال 76 شروع اما 
هنوز تکمیل نشده است و باید گفت طولانی ترین 
پروژه کرمان محسوب می شود. مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب اس��تان کرم��ان درباره عمر طویل 
س��اخت این پروژه می گوید: اگر برای اجرای این 

پروژه نگاه به جیب دولت داشته باشیم اتمام این 
طرح سال های طولانی ادامه خواهد یافت.  محمد 
طاه��ری می افزاید: هم اکنون اجرای این پروژه در 
برخی مناطق ش��هر کرمان در حال انجام است و 
طرح نیز در حال حاضر پیشرفت 27 درصدی دارد 
و ٥0۴ کیلومتر از پروژه اجرا ش��ده است اما برای 
اجرای پروژه باید از بخش خصوصی کمک گرفت. 
وی ادامه می دهد: پروژه به سرمایه گذاران معرفی 
ش��ده اس��ت و چند س��رمایه گذار اعلام آمادگی 
کرده اند و کار مطالعه روی ت��وان اجرای پروژه از 
سوی آنها در حال انجام است.  طاهری می افزاید: 
هم اکنون 20 هزار مشترک از بخش تکمیل شده 
فاضلاب کرمان اس��تفاده می کنند و امیدواریم با 
ورود بخش خصوصی ظرف ٥ س��ال آینده س��ایر 
مردم شهر کرمان نیز از این خدمات استفاده کنند. 
وی ادام��ه داد: نمی توان بر اعتب��ار دولتی در این 
پروژه دل خوش کرد زیرا اعتبار بسیار محدود است 
و در مقابل وسعت پروژه جوابگو نیست.  طاهری 
افزود: کرمان با خشکس��الی مواجه است و از آب 
و فاضلاب ش��هر کرمان بعد از تصفیه می توان در 
بخش صنعت و کشاورزی استفاده کرد و مشکل 
این بخش ها را نیز رفع ک��رد. وی مجموع اعتبار 
موردنیاز این طرح را 600 میلیارد تومان اعلام کرد 

و گفت: برای تکمیل این طرح از همه توان  بخش 
دولتی و بخش خصوصی باید استفاده شود. پروژه 
بیمارستان شهید باهنر کرمان نیز دیگر پروژه ای 
است که در سال 88 شروع اما هنوز تکمیل نشده 
است. معاون توسعه و منابع انسانی دانشگاه علوم 
پزش��کی کرمان دراین باره می گوید: این پروژه از 
67 درصد پیشرفت فیزیکی برخوردار است. عباس 
کامیابی ادامه داد: این پروژه به علت عدم تخصیص 
منابع در زمان مش��خص شده )سال۹3( به پایان 
نرسیده است.  وی ابراز داشت: در سفر جهانگیری، 
 مع��اون اول رئیس جمهور مقرر ش��ده با اختصاص 
۴0 میلیارد تومان در عرض 2 س��ال این پروژه به 
پایان برس��د و طبق توافقاتی که با وزیر بهداش��ت 
صورت گرفته است این بیمارستان تجهیز خواهد 
ش��د. کامیابی یادآور ش��د: در ص��ورت تخصیص 
بودجه، پروژه بیمارستان باهنر کرمان تا پایان سال 
۹٥ به بهره برداری خواهد رس��ید. همچنین پروژه 
مسکن مهر کرمان که از سال 87 شروع شده هنوز 
به اتمام نرس��یده اس��ت.  خداداد مقبلی، مدیرکل 
راه وشهرسازی اس��تان کرمان تعداد کل واحدهای 
مسکن مهر در سراسر استان را 3۴هزار واحد اعلام 
ک��رد و گف��ت: 22 هزار واحد تمام ش��ده و حدود 
12هزار واحد پیشرفت فیزیکي بیش از 80 درصد 

دارد. وی دلی��ل تاخی��ر در بهره برداری 
از ای��ن واحده��ا را وج��ود مش��کلات 
زیربنایی مانند ب��رق، آب، گاز، فاضلاب 
و  همچنی��ن وجود اختلافات بین اعضا 
و تعاونی ه��ا عنوان کرد و گفت: تاکنون 
10 ت��ا 12 هزار واحد را ب��راي دریافت 
افزایش تس��هیلات اعلام ش��ده مسکن 
مهر به بانک معرفی کرده ایم ولی تاکنون 
3هزار واحد تایید شده است که در پیچ 
و خم دریافت تسهیلات هستند.  مقبلی 
اختلاف موجود می��ان تعاوني ها و اعضا 
را یکي دیگر از دلایل کند ش��دن روند 
ساخت وس��ازهاي مس��کن مهر دانست. 
وسعت استان کرمان، نیازهای خدماتی 
و اجتماعی و میزان پروژه های اجراشده 
و به س��امان رس��یده هیچ تناس��بی با 
هم ندارن��د. اجرای تنه��ا 23 درصد از 
پروژه های کرم��ان که قدیمی ترین آنها 
18 س��ال عمر دارد نشان دهنده این موضوع است 
ک��ه عملًا کار ج��دی در طول س��ال های اخیر در 
حوزه عمران اس��تان صورت نگرفته اس��ت و هنوز 
کمبود س��رانه های اجتماعی در جای جای استان 
دیده و احساس می ش��ود. اگرچه اعتبارات استان 
هن��وز قطره چکانی اس��ت اما م��ردم همچنان به 
تامین اعتبارات برای این اس��تان امیدوارند. پروژه 
محور رفس��نجان- نوق نیز که از شهریور سال ۹3 
کلید خورده از جمله طرح هایی اس��ت که اجرای 
آن به دلی��ل حادثه خیز بودن این محور از اهمیت 
بالایی برخوردار است.  بخشدار فردوس درباره این 
پروژه می گوید: بهترین راهکار این است از آخرین 
روستای رفس��نجان تا روستای کمال آباد به عنوان 
اولین روس��تای بخش فردوس به عن��وان راه بین 
بخش )بخش مرکزی و بخش فردوس( تعریف شود 
که با تعریف راه بین بخشی اعتبار آن از سوی دولت 
می تواند تأمین شود. مصطفی کدخدایی می افزاید: 
می توانی��م از کمال آب��اد تا صفائی��ه را به عنوان راه 
روستایی تعریف کنیم که با این تعریف، با مشارکت 
دهیاری ها و راه وشهرس��ازی می توان این مسیر را 
تعریض کرد به طوری که دهیاری های منطقه بحث 
زیرس��ازی آن را انجام داده و اداره راه و شهرسازی 

بحث آسفالت آن را انجام دهد. 

وعده هایی که همچنان عملی نمی شوند

وجود 3800 طرح نیمه  تمام در کرمان


